
Ηπρόσφατη έκθεση του
∆ιεθνούς Γραφείου

Εργασίας ανέδειξε για
πολλοστή φορά το φαινό-
µενο των διακρίσεων και
των ανισοτήτων ανάµεσα
στα δύο φύλα στον τοµέα
της απασχόλησης. Είναι
γεγονός ότι τα τελευταία
χρόνια, κυρίως µετά και
την ένταξη µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, έγιναν
σηµαντικά βήµατα προ-
όδου σε σχέση µε το νοµο-
θετικό πλαίσιο που διέπει
την ισότητα ανάµεσα στα
δύο φύλα στο χώρο εργα-
σίας. Ωστόσο, παρόλο που
η Κύπρος κατέχει ένα από
τα πιο ψηλά ποσοστά στην
Ευρώπη σε σχέση µε την
συµµετοχή των γυναικών
στην αγορά εργασίας, τα
στοιχεία καταδεικνύουν ότι
η πρόοδος αυτή δεν συνο-
δεύτηκε και σε άλλους το-
µείς έτσι ώστε να επέλθει
πραγµατική ισότητα µετα-
ξύ ανδρών και γυναικών
στον τοµέα της απασχόλη-
σης. Σύµφωνα µε στοιχεία
της έρευνας, οι γυναίκες
στην ΕΕ κερδίζουν κατά
µέσο όρο 17.4% λιγότερα
από τους άνδρες για την
ίδια ή ίσης αξίας εργασία.
Στην Κύπρο τα πράγµατα
είναι ακόµη χειρότερα α-
φού αυτό το ποσοστό φθά-
νει στο 21.8%, ενώ ο ρυ-
θµός µείωσης της ψαλί-
δας, σε αντίθεση µε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, είναι
πολύ αργός. Οι διαφορές
στις αµοιβές των δύο φύ-
λων επηρεάζουν καθορι-
στικά τις συνολικές αποδο-
χές της επαγγελµατικής
ζωής και ως εκ τούτου τις
συντάξεις των γυναικών.
Χαµηλότερες αποδοχές
σηµαίνουν χαµηλότερες
συντάξεις και αυτό προκα-
λεί αυξηµένο κίνδυνο φτώ-
χειας για τις ηλικιωµένες
γυναίκες. Το χάσµα στις α-
µοιβές µεταξύ των δύο φύ-
λων είναι συνέπεια των
συνεχιζόµενων διακρίσεων
και ανισοτήτων στην αγο-
ρά εργασίας και υπερβαί-
νουν κατά πολύ το απλό
θέµα της ίσης αµοιβής για
ίση εργασία. Παρά τα θε-
τικά βήµατα των τελευταί-
ων χρόνων, το φαινόµενο
της γυάλινης οροφής εις
βάρος της γυναίκας εξακο-
λουθεί να υφίσταται. Τα
στοιχεία που δίνει η ευρω-

παϊκή στατιστική υπηρεσία
στον τοµέα της ανέλιξης
δείχνουν ξεκάθαρα ότι η
γυάλινη οροφή εµποδίζει
τις γυναίκες από το να φτά-
σουν στην ανώτατη βαθ-
µίδα της ιεραρχίας γεγονός
που καταδεικνύει ότι υπάρ-
χουν βαθιά ριζωµένες συν-
τηρητικές αντιλήψεις σε
βάρος των γυναικών. Πα-
ράλληλα, εξακολουθεί σε
µεγάλο βαθµό να υφίστα-
ται ο διαχωρισµός των
επαγγελµάτων  σε ανδρικά
και γυναικεία. Έτσι, παρα-
τηρείται η υποβάθµιση ορι-
σµένων επαγγελµάτων
που θεωρούνται καθαρά
γυναικεία και ασκούνται
µόνο από γυναίκες. Για
παράδειγµα, οι γυναίκες
συγκεντρώνονται κατά κύ-
ριο λόγο σε επαγγέλµατα
γραφείου, όπως γραµµα-
τείς, υπάλληλοι γραφείων
καθώς και στις υπηρεσίες
και τις πωλήσεις ενώ οι άν-
δρες κυριαρχούν στους
χώρους της διοίκησης. Για
την αντιµετώπιση αυτού
του προβλήµατος χρειάζε-
ται η κοινωνία και το κρά-
τος να αντικρίσουν ακόµη
πιο προοδευτικά το θέµα
της ισότητας µεταξύ αν-
δρών και γυναικών στον
χώρο εργασίας. Πέρα από
την ψήφιση νοµοθεσιών,
που κατά τα άλ-λα είναι
άψογες και απολύ- τως
εναρµονισµένες µε την ΕΕ,
χρειάζεται αλλαγή στη νο-
οτροπία και τις αντιλήψεις
για το ρόλο της γυναίκας
στο χώρο εργασίας και
λήψη υποστηρικτικών µέ-
τρων από το κράτος προς
όφελος της εργαζόµενης
γυναίκας, ειδικότερα της
εργαζόµενης µητέρας, στα
πλαίσια µιας ολοκληρωµέ-
νης πολιτικής. Και οπωσ-
δήποτε, η διασφάλιση της
ισότητας σε όλα τα επίπε-
δα εγγυάται την πλεύση
της κοινωνίας µας προς
την ανάπτυξη και την πρό-
οδο.

Ανεξάρτητα αν αυτή η
γνώση χρησιµοποιεί-

ται πρακτικά, είναι δεδοµέ-
νο ότι το καλλιτεχνικό στοι-
χείο είναι απαραίτητο στην
ανάπτυξη του παιδιού, όχι
βέβαια µε την έννοια της
τέχνης αλλά µε εκείνη της
γνωστικής θεωρίας. Η τέ-
χνη προσφέρει στο παιδί
νοητικά σχήµατα που δεν
υπάρχουν στο φυσικό του
περιβάλλον. Η µη άµεση
πρόσβαση σε αυτά έχει
την τάση να παράγει µια
ανώνυµη µάζα δίχως ιδιαι-
τερότητες. Ενώ η τέχνη δί-
νει έµφαση σε ό,τι είναι
διαφορετικό διότι παράγει
δηµιουργικότητα και εµ-
πλουτίζει το άυλο του πολι-
τισµού. Εφόσον αποδε-
χτούµε ότι η τέχνη είναι ση-
µαντική και ότι η πρόσβα-
ση σε αυτή είναι αναγκαία,
πρέπει να αναλύσουµε τη
φύση της διότι δεν έχει το
ίδιο ύφος σε όλες τις τέ-
χνες. Η µουσική δίνει έµ-
φαση στην ερµηνεία την
τεχνική που είναι σχεδόν
ανύπαρκτη στα εικαστικά.
Η εκτέλεση της µουσικής a
posteriori της δηµιουργίας
του έργου δίνει τη δυνατό-

τητα της ανάλυσης της ερ-
µηνείας πράγµα που δεν
προσφέρει η απλή συνάν-
τηση µε έργα τέχνης. Είναι
σίγουρο ότι το θέαµα των
πινάκων είναι απαραίτητο
για να κατανοήσουν πρα-
κτικά τα παιδιά την εµβέ-
λεια του έργου. ∆εν αρκεί η
φωτογραφία, η εικόνα του
βιβλίου. 
Οι διαστάσεις του έργου εί-
ναι σηµαντικές. Άρα είναι
πάρα πολύ καλό να πηγαί-
νουµε µε τα παιδιά στα
διάφορα µουσεία που εκ-
θέτουν και τα κλασσικά και
τα σύγχρονα έργα. Πρέπει
όµως και να τα ακολου-
θούµε όπως ο Μέντορας
τον Τηλέµαχο αλλιώς κοι-
τάζουν µόνο την επιφάνεια
και δεν αγγίζουν το βάθος
του νοήµατος, συνεπώς δε
βλέπουν αφού βλέπουµε
µόνο ό,τι καταλαβαίνουµε.
Χρειάζεται εξάσκηση και το
µάτι και ο νους. Τα πιο
πολλά χρώµατα του έργου
είναι αόρατα.
Όµως όλα αυτά δεν αρ-
κούν. Θεωρούµε ότι είναι
αναγκαίο να έχουν πρό-
σβαση και στον δηµιουργό
αλλά και στο εργαστήρι

του. Λίγοι εκπαιδευτές δί-
νουν έµφαση σε αυτό το
σηµείο ενώ όλοι γνωρίζουν
ότι είναι ο χώρος της δηµι-
ουργίας. 
Όλα τα εργαλεία που χρη-
σιµοποιεί ο δηµιουργός εί-
ναι τα στοιχεία που πρέπει
να γνωρίζει όσο το δυνα-
τόν καλύτερα το παιδί για
να τον ανακαλύψει και όχι
να περιµένει παθητικά την
αποκάλυψή του από τον
εκπαιδευτή. Επιπλέον η ύ-
παρξη του δηµιουργού µε-
τατρέπει τον δάσκαλο σε
ερµηνευτή. Κάθε δάσκα-
λος ερµηνεύει για τα παι-
διά το έργο του δηµιου-
ργού δίχως να είναι παντο-
γνώστης όπως πολλοί το
θεωρούν εικονικά. Η συ-
νάντηση του παιδιού µε
τον δάσκαλο και τον δηµι-
ουργό στο εργαστήρι του
είναι ένας ιδανικός στόχος
που πρέπει να επιτευχθεί
όταν είναι εφικτός. Αυτή η
συνάντηση δίνει τους ρό-
λους και θέτει τα όρια του
καθενός. 
Το πλαίσιο αυτό λειτουργεί
καταλυτικά στην ανάπτυξη
των νοητικών δοµών του
παιδιού που δεν βλέπει

πια µονόπλευρα την τέχνη
και τότε αυτή µπορεί να το
αγγίξει. Η συνάντηση είναι
σηµαντική αλλά η ουσία εί-
ναι το άγγιγµα της τέχνης.
∆ιότι το παιδί δεν είναι πο-
λιτισµός, γίνεται. Και στον
τοµέα της τέχνης η µάθηση
είναι από τους κυριότερους
παράγοντες ανάπτυξης.
Ο στόχος δεν είναι καλλιτε-
χνικός, είναι γνωστικός και
αφορά όλα τα παιδιά ανε-
ξάρτητα από τις τάσεις που
θα έχουν µερικά από αυτά. 
Η ανάπτυξη θα είναι όντως
διαφορετική όµως το κατα-
λυτικό στοιχείο της τέχνης
ισχύει για όλα. Αυτό πρέ-
πει να αντιληφθούν οι δά-
σκαλοι.

∆ρ. Νίκος Λυγερός

Όταν η τέχνη αγ γίζει το παιδί 

Σελίδα 23Εβδοµαδιαία Λεµεσό̋ 1.10.2010 Θέσει̋ - Απόψει̋ -
Ανακοινώσει̋

ΗΟργάνωση Νέων Επιστηµόνων
(ΟΝΕ) του ∆ηµοκρατικού Συνα-

γερµού, µε λύπη παρατηρεί ότι, για
ακόµη µια φορά, η νέα σχολική χρο-
νιά σε Προδηµοτική, ∆ηµοτική και
Μέση Εκπαίδευση έχει ξεκινήσει µε
πολλά προβλήµατα, παρά τις δηµό-
σιες βαρύγδουπες δηλώσεις του
Υπουργού Παιδείας και Πολιτισµού
περί µηδαµινών προβληµάτων και
άριστου προγραµµατισµού.
Τα ίδια τα γεγονότα όµως τον δια-
ψεύδουν. Ακόµα και τρεις σχεδόν
βδοµάδες µετά την έναρξη των µα-
θηµάτων, γίνονται εκατοντάδες διορι-
σµοί και µεταθέσεις, ενώ βιβλία που
θα έπρεπε ήδη να δοθούν στους µα-
θητές είναι ακόµη στα τυπογραφεία.

Συνεπώς το ερώτηµα που δηµιουρ-
γείται από τα πιο πάνω είναι: ∆ε θα
µπορούσε το Υπουργείο να κάνει κα-
λύτερο προγραµµατισµό, τη στιγµή
που ήξερε από τον Ιανουάριο για τις
προτιµήσεις των εκπαιδευτικών, από
τον Ιούνιο για τις εγγραφές των µα-
θητών και πολύ περισσότερο για τις
ανάγκες σε βιβλία;
Παράλληλα η ΟΝΕ εκφράζει και την
ανησυχία της για την κατάσταση στα
σχολεία της υπαίθρου. Σχεδόν σε ό-
λη την Κύπρο οι κοινότητες αντι-
δρούν για τις µειώσεις στις ώρες δι-
δασκαλίας, µε προφανές αντίκτυπο
στην ποιότητα της παιδείας σε αυτά
τα σχολεία. Η ΟΝΕ θεωρεί ότι η µε-
γαλύτερη επένδυση µιας χώρας πρέ-

πει να είναι στον τοµέα της εκπαίδευ-
σης. Η ελεύθερη, ποιοτική, δωρεάν
παιδεία είναι ένα µεγάλο εθνικό επί-
τευγµα που θα πρέπει να διαφυλα-
χτεί ανεξαρτήτως οι- κονοµικού
κόστους. 
∆υστυχώς, για ακόµη µια φορά, εκ-
φράζουµε τη λύπη µας για τα σηµερι-
νά δεδοµένα στην εκπαίδευση, τα ο-
ποία συνιστούν ένα µικρό δείγµα της
αλλοπρόσαλλης εκπαιδευτικής πολι-
τικής της Κυβέρνησης Χριστόφια, η
οποία ουδέποτε έχει εφαρµόσει στην
πράξη τα όσα προεκλογικά διακή-
ρυττε για το όραµα της στο νευραλγι-
κό τοµέα της εκπαίδευσης.

Από την ΟΝΕ

Προβλήµατα στην εκπαίδευση µε τη 

νέα σχολική χρονιά

Υπεύθυνη η σταση του δηµοκρατικου

συναγερµου

Ισότητα στο χώρο
εργασίας

Αθηνά Κυριακίδου,
Βουλευτής ∆ΗΚΟ

Λεµεσού

ΗΠρωτοβουλία «Ελεύθεροι Πολί-
τες» χαιρετίζει την υπεύθυνη

στάση του προέδρου του ∆ΗΣΥ στο
θέµα των αδειών κυκλοφορίας σηµει-
ώνοντας ότι η επίδειξη σοβαρότητας
σε ότι αφορά την οικονοµία είναι έν-
δειξη πραγµατικού ενδιαφέροντος για
τον τόπο.
∆υστυχώς άλλες πολιτικές δυνάµεις,

επέλεξαν την οδό του λαϊκισµού για
να εµφανιστούν ως δήθεν υπερασπι-
στές του εισοδήµατος των εργαζοµέ-
νων, από τους οποίους όµως απέ-
κρυψαν ότι τα χρήµατα που ενδεχο-
µένως δεν θα εισρεύσουν στα δηµό-
σια ταµεία από τις άδειες κυκλοφο-
ρίας θα εξευρεθούν µε άλλες φορο-
λογίες. 

Ταυτόχρονα οι υπέρµαχοι της κατάρ-
γησης των αδειών κυκλοφορίας θα
πρέπει να εξηγήσουν πως αναµέ-
νουν άσκηση κοινωνικής πολιτικής
όταν στερούν από το κράτος έσοδα,
τα οποία στην δύσκολη οικονοµική
συγκυρία που διερχόµαστε είναι ανά-
χωµα στις πιέσεις που δέχεται ο τό-
πος από τις αγορές.


